

A

直接煮沸和水浴浸提-电感耦合等离子体质谱法测定土壤中有效硼的对比研究

@杨红霞\$中国地质科学院国家地质实验测试中心!北京100037 @李冰\$中国地质科学院国家地质实验测试中心!北京100037 @郭琳\$中国地质科学院国家地质实验测试中心!北京100037

收稿日期 2004-4-9 修回日期 网络版发布日期:

摘要 以玻璃器皿水直接煮沸 5 min与塑料杯水浴 (100℃)加热 65 min两种方法浸提土壤中的有效硼,采用电感耦合等离子体质谱法 (ICP-MS)测定。两种浸提方法比较试验结果表明:与常规的热热水浸提法相比,塑料杯水浴法具有空白低,可以避免样品处理过程中的硼污染,条件易于控制,成本低的特点。由于水浴法温度低于常规的电热板煮沸法,其有效硼测定结果略低于采用煮沸法确定的标准值。两种方法经国家一级标准物质验证,测定值均在误差允许范围内,其测定值呈显著正相关 ($r=0.988$)。方法检出限为 0.68ng/g(水浴法)、8.22 ng/g(煮沸法)。采用该方法测定了某硼矿区土壤样品中的有效硼

关键词 [有效硼](#) [电感耦合等离子体质谱\(ICP-MS\)](#) [土壤](#) [直接浸提](#) [水浴](#)

分类号 [0657.63](#) [0613.81](#)

Determination of Available Boron in Soil by Direct Seething and Boiling Water Bath Using Inductively Coupled Plasma Mass Spectrometry

YANG Hong-xia, LI Bing, GUO Li

Abstract The available boron from soil were treated by direct seething extraction with glassware for 5min and boiling water bath extraction with Teflon bottle for 65min at the temperature of 100℃. Then the filtrate was determined by inductively coupled plasma mass spectrometry (ICP-MS). Compared with the results from traditional direct seething water method, the results from boiling water bath method showed that the blank level was low, the condition was easy to control, the cost was low, and the determination value for available boron was lower than standard value obtained from direct seething method. The standard substances including GBW07412-GBW07417 were analyzed to demonstrate the accuracy and precision and the obtained values were found to be in a reasonable agreement with the certified values. The results of the two methods were correlative ($r=0.988$). The detection limits were 0.68ng/g and 8.22ng/g, respectively. The contents of available boron in soils of boron mineral area were also determined with the two methods.

Key words [available boron](#) [inductively coupled plasma mass spectrometry\(ICP-MS\)](#) [soil](#) [direct seething](#) [boiling water bath](#)

DOI

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(279KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中包含“有效硼”的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)